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REVISTA PRESEI 

 

 

 Întâlnire la Palatul Cotroceni pe tema vaccinării anti-COVID; participă 

miniştrii Apărării, Sănătăţii şi de Interne 

Preşedintele Klaus Iohannis va avea luni, la Palatul Cotroceni, o şedinţă cu 

miniştrii Apărării, Sănătăţii şi de Interne, pentru a clarifica toate aspectele care ţin 

de campania de vaccinare anti-COVID. 

 

Şeful statului a anunţat la sfârşitul săptămânii trecute întâlnirea de la Cotroceni. 

 

"În chestiunea vaccinării, campania de vaccinare trebuie să fie un succes şi ca 

atare, după părerea mea, campania de vaccinare este o chestiune de securitate 

naţională. Pentru asta am convocat o şedinţă pentru luni, la care vor participa, în 

afară de mine, ministrul Apărării, ministrul de Interne şi al Sănătăţii şi vom 

clarifica toate aspectele care ţin de campania de vaccinare ca şi chestiune de 

securitate naţională", a spus Iohannis. 

 

Executivul a aprobat, în ultima şedinţă, la propunerea Ministerului Sănătăţii, 

Memorandumul referitor la înfiinţarea Comitetului naţional de coordonare a 

activităţilor privind vaccinarea împotriva SARS-CoV-2. 

 

Activităţile Comitetului vor fi desfăşurate de reprezentanţi ai instituţiilor implicate 

din cadrul Ministerului Sănătăţii şi instituţiilor din subordinea, în coordonarea şi 

sub autoritatea MS, cu rol în sănătatea publică (INSP, ANMDMR), Ministerului 

Apărării Naţionale, Ministerului Afacerilor Interne, Ministerului Lucrărilor 

Publice, Dezvoltării şi Administraţiei, Agenţiei Naţionale pentru Achiziţii Publice, 

precum şi reprezentanţi ai Colegiului Medicilor din România şi organizaţiilor 

profesionale de profil. 

 

Medicul primar de boli infecţioase Valeriu Gheorghiţă de la Spitalul Militar 

Central a fost desemnat coordonator al campaniei de vaccinare anti-COVID-19 la 

nivel naţional.  

(Sursa: Agerpres) 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 23 noiembrie 2020 2 

 

Amplu protest anti-Guvern: 'Peste 1.500 de companii chiar nu contează?' 

Grupul de inițiativă al organizatorilor de evenimente educaționale de business, 

tehnologie, IT, antreprenoriat și creative, format din principalele companii tip IMM 

și ONG-uri care realizează, ca principal obiect de activitate, evenimente locale și 

internaționale de prestigiu care aveau loc în România se declară consternat de 

faptul că Guvernul ignoră apelurile la dialog și solicitările unei întregi industrii 

aflate în imposibilitatea de a-și mai desfășura activitatea, potrivit unui comunicat 

de presă: 

`Salutăm și susținem intenția declarată în cadrul unei conferințe de presă care s-a 

bucurat ieri de o largă mediatizare în această perioadă cu încărcătură electorală la 

care au participat Vicepremierul României Raluca Turcan, Primarul Capitalei, 

Nicușor Dan și Ministrul Culturii, Bogdan Gheorghiu de a acorda ajutoare estimate 

la 100 de milioane de euro colegilor din domeniile muzical, cultural și de 

divertisment. Susținem acest demers pe care îl considerăm 100% necesar. 

Nu putem, totuși, să nu întrebăm de această dată public de ce, în ciuda apelurilor 

noastre repetate și chiar a unor întâlniri avute cu reprezentanți ai Executivului, nu 

se aude și vocea noastră? 

Peste 1.500 de companii cu cod CAEN principal de activitate 8230 - „Activități de 

organizare a expozițiilor, târgurilor și congreselor”, care cumulează peste 

124.000.000 euro cifră de afaceri, au peste 2.000 de angajați direcți și zeci de mii 

de colaboratori, la care se adaugă ONG-urile care militează și organizează 

evenimente educaționale si/sau de business cunoscute pe plan internațional, chiar 

nu contează? 

Doar semnatarii demersurilor repetate adresate Guvernului României încă din luna 

iunie, reluate apoi prin comunicări succesive în august, septembrie și chiar acum 

câteva zile, și care reprezintă doar o parte din această industrie, organizează anual 

zeci de evenimente de prestigiu pentru comunitatea de business, tehnologie, 

leadership, IT și educație economică. 

Concret, semnatarii acestui protest public, prin care cerem măsuri de ajutorare 

aplicabile și acestui tip de activitate sunt, în ordine alfabetică – lista e încă 

deschisă: 

 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/guvern_217.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/protest_220.html
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Andrei Avădănei - DefCamp și Ladies in CyberSecurity, Andrei Dinu – 

TEDxBucharest, Andrei Gavrilă-Borțun - Internetics, Gala Societății Civile, 

Cartier Creativ, Art Directors Club, EFFIE, Andrei Radu – GpeC, Gala Premiilor 

eCommerce, Bogdan Iordache - How to Web, Cătălin Butnariu - Dev.Play, Ciprian 

Stănescu - Future Summit și Future Talks, Cristian Hossu și Mihai Cima - GoTech 

World (ex. Internet and Mobile World), Bucharest Techweek, Universum Events, 

Cristian Manafu - Webstock, TaxEU, TopHotel Conference, JSCamp, Cristian 

Movilă - UNFINISHED Festival și World Press Photo, Cristian Dascălu – 

Techcelerator, Dragoș Gheban – DevTalks, Dragoș Stanca - Upgrade 100 / 

iCEE.fest - Interactive Central and Eastern Europe Festival, Flaviu Cicirean – 

Brand Minds și Digitalium, Laszlo Pacso - Business Days, Business Focus, BD 

Bootcamp, BD Events, Tudor Pasc – TEDxCluj, Vlad Ciurcă - Techsylvania, 

Codiax, TEDxEroilor și alții. 

Dacă pe noi nu ne credeți când spunem că munca noastră are impact real și 

contează, poate e cazul să cereți opinia celor peste 50.000 de persoane-cheie, în 

marea lor majoritate lideri ai unor organizații majore, manageri de top, 

antreprenori, investitori străini și români, studenți, în general o parte de public care 

e interesată în a dezvolta afaceri legitime majore în România sau din România, sau 

pe oamenii interesați de cele mai noi tendințe în tehnologie, management, IT, 

software, antreprenoriat, gândire strategică avansată care ne vizitau, an de an, din 

toate colțurile lumii. 

Adresăm acest mesaj doar noi, semnatarii acestui protest. Dar, repetăm: sunt zeci 

de alte astfel de proiecte care vor dispărea dacă nu acționați, ferm, acum! 

Sigur, înțelegem și suntem de acord că buna dispoziție a populației e importantă - 

mai ales în această perioadă dificilă -, la fel și impactul economic al industriilor tip 

cultural sau horeca în comunitate dar credem că și evenimentele care aduc un aport 

esențial la educarea și dezvoltarea mediului de business, în general, și contribuie, 

prin numărul semnificativ de participanți veniți din afara țării, la imaginea 

României și la deschiderea unor noi oportunități de afaceri, trebuie susținute 

urgent! 

Proiectele menționate, și multe altele, au un impact economic direct legat de 

stimularea consumului – inclusiv în industriile adiacente (producție, ospitalitate, 

transport etc). Doar evenimentele listate mai sus contribuie direct cu milioane de 

euro la bugetul de stat în fiecare an iar specificul industriei noastre face ca peste 

90% din sumele încasate să plece în economie spre alți furnizori, liber-profesioniști 

cu diverse specializări, hoteluri, linii aeriene etc. 
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Ne-ați direcționat, în cadrul întâlnirilor avute până acum (doar două, în comparație 

cu cele peste 15 menționate public și acordate colegilor din industria de 

divertisment și cultură) spre schemele de ajutor tip granturi. 

Am înțeles și am așteptat cu speranță, am încercat să aplicăm, însă din nou ne-am 

izbit de chestiuni total ilogice: de exemplu, necesitatea certificatului de stare de 

urgență pentru eliberarea căruia s-a luat în calcul o perioadă aleatorie de stabilire a 

procentului scăderii (multe evenimente au venituri o dată pe an pentru munca din 

întregul an și, ghinion, această lună nu e în prima parte a anului). 

Oricum, chiar dacă aberația legată de perioada solicitării și de calcul a scăderii 

cifrei de afaceri a fost corectată de Comisia Buget Finanțe din Camera Deputaților 

(căreia îi mulțumim public, fiind singurul organism al Statului care a răspuns 

concret unui apel al nostru) a fost corectată inutil căci, din nou, ne-am lovit de o 

absurditate: programul de granturi s-a consumat, în câteva minute, înainte ca 

decizia care ne-ar fi permis totuși să depunem și cei mai mulți dintre noi o cerere 

(chiar și în sistemul discutabil „primul-venit-primul-servit) să devină aplicabilă 

dpdv legal! 

În concluzie, facem un apel public către premierul Ludovic Orban și către 

cabinetul pe care îl conduce să țină cont și vocea noastră si să includă în măsurile 

pe care le are în vedere și codul CAEN aferent industriei noastre, 8230 „Activități 

de organizare a expozițiilor, târgurilor și congreselor” - precum și să dispună de 

urgență adaptarea schemelor de ajutor pe care Executivul le are în lucru și pentru 

specificului nostru, companiile și ONG-urile din domeniu. 

(Exemplu de particularități: accesul se face în baza unor contracte de prestări 

servicii ori de plată a unor traininguri de către companii, multe evenimente se 

bazează mai ales pe contribuții ale sponsorilor, noțiunea de „bilet de 

intrare”/”ticket” folosită în comunicarea proiectelor noastre nu are sensul fiscal al 

biletului din industria culturală si de divertisment etc). 

Suntem convinși că, printr-un dialog constructiv, putem clarifica lucrurile și putem 

contribui la refacerea după criza economică și sanitară a unei industrii care în 

multe alte țări europene este susținută constant, explicit și transparent atât de 

guverne cât și de municipalități - ca un semn firesc al recunoașterii importanței 

unor proiecte de acest tip'. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Ministrul Bogdan Aurescu deschide reuniunea Consiliului Guvernator al 

Comunităţii Democraţiilor 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, va deschide luni cea de-a 32-a 

reuniune a Consiliului Guvernator al Comunităţii Democraţiilor (CoD), desfăşurată 

în sistem videoconferinţă, sub egida preşedinţiei române a Comunităţii 

Democraţiilor. 

 

Reuniunea de lucru a Consiliului Guvernator, care se desfăşoară luni şi marţi, va 

prilejui un schimb de opinii privind angajamentele multilaterale ale statelor 

membre în domeniul promovării principiilor Declaraţiei de la Varşovia, actul 

fondator al CoD, reiterând principiile Declaraţiei de la Bucureşti 

(http://www.mae.ro/node/52946), adoptată la 26 iunie 2020, cu ocazia reuniunii 

aniversare organizate de România pentru marcarea a 20 de ani de la fondarea 

Comunităţii Democraţiilor şi adoptarea Declaraţiei de la Varşovia, precizează 

MAE. 

 

Totodată, reuniunea va aborda şi pregătirile pentru organizarea la Bucureşti, de 

către preşedinţia română a Comunităţii Democraţiilor, a celei de-a zecea reuniuni 

ministeriale a CoD, în luna iunie a anului 2021, mai arată sursa citată. 

 

România asigură preşedinţia Comunităţii Democraţiilor în perioada septembrie 

2019 - septembrie 2021, având ca principale obiective promovarea democraţiei pe 

plan global, facilitarea implicării tinerilor în procesele democratice, precum şi 

relaţia dintre procesele democratice şi tehnologia informaţiei. 

 

Comunitatea Democraţiilor, înfiinţată în anul 2000 prin aderarea a 106 state la 

Declaraţia de la Varşovia, este cea mai amplă platformă de dezbatere şi schimb de 

experienţă pe tema democraţiei la nivel global. 

 

Consiliul Guvernator, din care fac parte 29 de state, inclusiv România (din 2011), 

este principalul organ decizional al Comunităţii Democraţiilor, care se reuneşte, de 

regulă, de două ori pe an. România a găzduit cea de-a 31-a reuniune a Consiliului 

Guvernator al CoD, la Bucureşti, la 13 februarie 2020 

(http://www.mae.ro/node/51639). 

 

Cea de-a zecea reuniune ministerială a CoD era prevăzută să se desfăşoare pe 25 şi 

26 iunie la Bucureşti, însă a fost reprogramată din cauza pandemiei de COVID-19.  

(Sursa: Agerpres) 

http://www.mae.ro/node/52946
http://www.mae.ro/node/51639
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 Klaus Iohannis a promulgat legea! Anumiți români vor fi scutiți de plata 

impozitului 

Gospodăria ţărănească va putea fi scutită de la plata impozitului pe terenuri şi 

clădiri, conform unei legi abia promulgate de preşedintele Klaus Iohannis. 

Potrivit legii, „gospodăria ţărănească poate deveni membru cooperator asociat în 

cooperative agricole. Definirea şi modul de autorizare a gospodăriei ţărăneşti se 

stabilesc prin ordin comun al Ministerului Agriculturii şi Dezvoltării Rurale şi al 

Autorităţii Naţionale Sanitare Veterinare şi pentru Siguranţa Alimentelor”. 

Acelaşi act normativ introduce în Legea cooperaţiei agricole şi precizarea clară 

privind scutirea de impozite pentru membrii cooperatori, ceea ce înseamnă că, 

pentru a putea fi scutiţi de plata impozitului pe teren şi clădire, proprietarii 

gospodăriilor ţărăneşti trebuie să se înscrie într-o cooperativă 

Astfel, se prevede ”scutirea membrilor cooperatori de la plata impozitului pe 

clădirile şi pe terenurile utilizate pentru producţia valorificată prin/către 

cooperativa agricolă, inclusiv pentru bunurile aflate în patrimoniul de afectaţiune al 

persoanelor fizice autorizate, întreprinderilor individuale şi întreprinderilor 

familiale definite potrivit Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 44/2008, 

aprobată cu modificări şi completări prin Legea nr. 182/2016”. 

Potrivit modificărilor aduse Legii coperativelor agricole, scutirea de la plata 

impozitului pe profit a cooperativelor agricole ar urma să fie operată: pentru primii 

5 ani de la începerea desfăşurării activităţii în cazul celor nou-înfiinţate şi pentru o 

perioadă de 5 ani, pentru cele deja înfiinţate, care au realizat la data de 31 

decembrie a anului calendaristic precedent o cifră de afaceri anuală netă de până la 

10.000.000 euro, cursul de schimb fiind cel valabil la încheierea exerciţiului 

financiar în care s-a realizat cifra de afaceri; 

„Scutirea membrilor cooperatori de la plata impozitului pe clădirile şi pe terenurile 

utilizate pentru producţia valorificată prin/către cooperativa agricolă, inclusiv 

pentru bunurile aflate în patrimoniul de afectaţiune al persoanelor fizice autorizate, 

întreprinderilor individuale şi întreprinderilor familiale”, se arată în modificările 

aduse Legii cooperaţiei agricole. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Comisia Naţională de Prognoză continuă să vadă piaţa muncii în roz: rata 

şomajului va ajunge la 5,1% anul acesta, iar salariile vor creşte cu 4,8%, 

câştigul mediu lunar urmând să ajungă la 3.406 lei 

„Este adevărat că unele industrii cunosc o revigorare începând din trimestrul 3 al 

anului, însă nu cred că pot să compenseze un trend general de expectativă în care 

este mediul de business, neştiind ce ne rezervă anul 2021.“ 

Comisia Naţională de Strategie şi Prognoză (CNSP), instituţia care emite 

prognozele pe baza cărora guvernul îşi bugetează veniturile şi cheltuielile, a 

publicat, miercuri, prognoza de toamnă în care arată că se aşteaptă ca piaţa muncii 

să fie foarte puţin afectată de criza creată de pandemia de COVID-19. 

Astfel, pentru anul 2020, Comisia de Prognoză se aşteaptă la un număr total de 

5,09 milioane de angajaţi, în scădere cu circa 1,4% comparativ cu 2019, la o rată a 

şomajului de 5,1%, şi un salariu mediu net în creştere cu 4,8% faţă de 2019. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Finanţe personale. Cu câte 100 mil. lei pe zi au împrumutat românii 

Ministerul Finanţelor în două săptămâni de Fidelis. Vineri s-a spart pragul de 

1 mld. lei 

Cu câte 100 de milioane de lei în medie au împrumutat investitorii persoane fizice 

Ministerul de Finanţe în oferta de titluri de stat Fidelis, ediţia toamna anului 2020 

şi care ca şi cea din vară va fi listată la Bursa de la Bucureşti. 

Vineri, pe 20 noiembrie 2020, în ziua a zecea a ofertei, pragul de 1 miliarde de lei 

a fost depăşit, cel mai ridicat interes fiind pe tranşa în euro, respectiv jumătate din 

subscrieri, arată calculele realizate de ZF. 

Au mai rămas cinci zile pentru subscrieri, iar ulterior cei care nu au reuşit să 

subscrie, operaţiune necomisionată, vor putea să tranzacţioneze titlurile de stat la 

Bursa de la Bucureşti. 
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Cel mai ridicat interes al investitorilor este pe tranşa denominată în euro, respectiv 

105 mil. euro (512 mil. lei), cea cu scadenţa pe 5 ani şi pentru care Ministerul 

Finanţelor plăteşte o dobândă de 1,85% pe an. 

Pe de altă parte, tranşa pe 1 an, cea cu 3,5% dobândă pe an, „nregistra 

„mprumuturi de 330 mil. lei, iar cea cu scadenţa pe trei ani şi o dobândă de 4% pe 

an, avea „mprumuturi de la persoanele fizice de 302 mil. lei. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Ministerul Educaţiei promite digitalizare, elevii cer calitate în educaţia 

online 

Rareş Voicu, preşedintele Consiliului Elevilor: Nu am auzit despre partea de 

conţinut şi de calitate a educaţiei online. Este foarte important să avem partea 

aceasta de conectivitate, de infrastructură digitală şi de conectare la internet, însă 

odată ce avem elevi şi profesori conectaţi la internet şi care ştiu să folosească 

dispozitivele, este foarte important să ne gândim şi cum se face şcoala online. 

„Este foarte important să ne gândim şi cum se face şcoala online. În lipsa unor 

standarde de calitate şi a unor ghiduri din partea autorităţilor pe tema aceasta, este 

posibil să vedem ce vedem şi acum în şcoala online, adică lipsa unui caracter unitar 

şi uniform al educaţiei.” 

Ministerul Educaţiei vrea ca toate şcolile din România să aibă tehnologia şi 

infrastructura necesare pentru a fi conectate la internet până în 2027. 

Astfel, Ministerul Educaţiei a organizat, vineri, primul eveniment care deschide 

consultarea publică pentru elaborarea Strategiei pentru Digitalizarea Educaţiei din 

România 2021-2027 - SMART-Edu. 

În cadrul acestui eveniment, ministrul educaţiei, Monica Anisie, a spus că în 

ultimii ani, bugetul de investiţii al Ministerului Educaţiei a fost zero şi că, din 

2021, bugetul ministerului va avea o componentă pentru digitalizare. 
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„Deşi România a adoptat o strategie naţională privind agenda digitală, în 2015, 

strategie prin care se stabileau acţiuni până în anul 2020 în domenii cheie, gradul 

de îndeplinire a angajamentelor din strategie a rămas necunoscut chiar şi la nivelul 

Comisiei Europene. În ultimii 10 ani, bugetul Ministerului Educaţiei nu a prevăzut 

nimic în ceea ce priveşte digitalizarea“, a spus Monica Anisie. 

Ministrul educaţiei a adăugat că este necesară îmbunătăţirea infrastructurii digitale 

pentru reducerea decalajelor de conectivitate, de susţinerea accesului egal la o 

educaţie de calitate, de asigurarea de dispozitive electronice cu conectarea la 

internet în bandă largă şi conectivitate wireless adecvată pentru preşcolari şi elevi, 

şi de manuale digitale şi auxiliare didactice care oferă o interfaţă interactivă în care 

elevii au acces la conţinut multimedia. 

Conform datelor de la Institutul Naţional de Statistică, în anul şcolar 2019 – 2020, 

România avea un număr de 6.166 unităţi şcolare din învăţământul primar şi 

gimnazial şi 1.444 de licee conectate la internet. Dintr-un total de 9.150 de unităţi 

încadrate în segmentul primar şi gimnazial, 6.166 erau conectate la internet (67%). 

În învăţământul liceal funcţionează 1.468 licee şi grupuri şcolare independente, 

98% dintre ele având acces la internet, conform sursei citate. 

Rareş Voicu, preşedintele Consiliului Elevilor, afirmă că, pe lângă infrastructura şi 

dispozitivele necesare pentru şcoala online, este nevoie şi de standarde de calitate 

pentru predarea cursurilor în mediul online. 

„Nu am auzit despre partea de conţinut şi de calitate a educaţiei online. Este foarte 

important să avem partea aceasta de conectivitate, de infrastructură digitală şi de 

conectare la internet, însă odată ce avem elevi şi profesori conectaţi la internet şi 

care ştiu să folosească dispozitivele, este foarte important să ne gândim şi cum se 

face şcoala online. În lipsa unor standarde de calitate şi a unor ghiduri din partea 

autorităţilor pe tema aceasta, este posibil să vedem ce vedem şi acum în şcoala 

online, adică lipsa unui caracter unitar şi uniform al educaţiei. Este foarte clar că 

educaţia în mediul online nu este deloc la fel ca cea din sala de clasă şi automat nu 

pot mai pot aplica aceleaşi standarde, aceleaşi obiective de învăţare şi aceiaşi 

indicatori de monitorizare“, a declarat Rareş Voicu în cadrul aceluiaşi eveniment. 
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El spune că în ultimele luni multe cadre didactice au făcut tranziţia de la şcoala 

fizică la şcoala online doar predând în faţa unei camere ceea ce predau în sala de 

clasă. 

“Până acum, cei mai mulţi dintre ei nu au fost învăţaţi să predea în mediul online şi 

apare o falie între profesori şi elevi şi între elevi şi şcoală. Indiferent de soluţiile pe 

care le adoptăm, nicio soluţie nu poate fi implementată fără o finanţare importantă. 

Este foarte important ca banii să urmeze ideile, să urmeze elevii. Este foarte 

important ca finanţarea să fie realizată în mod echitabil, cu accent foarte mare pe 

comunităţile unde accesul la internet este limitat, pe elevii care provin din medii 

defavorizate şi care nu au avut acces la internet până acum“, a adăugat preşedintele 

Consiliului Elevilor. 

Mihaela Nabăr, director executiv World Vision România, afirmă că unu din trei 

sate din România are semnal slab de internet sau nu au acces deloc şi subliniază 

necesitatea abilităţilor necesare pentru predarea orelor în mediul online. 

“Când vorbim despre digitalizare, vorbim despre două lucruri: accesul la educaţie 

digitală şi calitatea educaţiei.  Din studiile pe care le-am făcut în ultimul timp 

reiese foarte clar că sunt foarte mari probleme pe această zonă. Pentru a avea 

educaţie, în primul rând trebuie să ai acces la ea şi în paralel să ne uităm la 

calitatea educaţiei. În jumătate de ţară, în cea rurală, m-aş uita la acele sate care nu 

au conexiune, ceea ce înseamnă că nu au cum să ajungă la educaţie, mai ales în 

această perioadă de pandemie. Conform cercetărilor noastre, 1 din 3 sate are 

semnal slab sau acces inexistent la internet. Chiar şi acolo unde avem semnal, văd 

că ai noştri copii nu au acces la infrastructura digitală, doar 5,2% dintre ei au 

tablete“, spune ea. 

Mai mult, dacă se vor rezolva problemele legate dispozitive şi de acoperire la 

internet, apare probleme precum faptul că profesorii nu au abilităţile necesare, iar 

părinţii, în proporţie de 64%, nu pot să ofere suport copiilor lor. 

“Trebuie să vedem cum ajungem la copiii care au fost lăsaţi în urmă în această 

perioadă pentru că la finalul acestui an şcolar este posibil să nu vorbim doar de 

44% analfabetism funcţional, ci de analfabetism pur şi simplu. Acest lucru 

înseamnă că este nevoie de o intervenţie integrată“, a concluzionat ea. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Banca Națională a României condamnă folosirea abuzivă de către PSD a 

unor imagini și declarații, scoase din context, ale unor specialiști BNR, în 

spoturi de campanie electorală. 

Într-un comunicat postat pe site-ul său, Banca Națională a României dezaprobă 

ferm utilizarea de imagini și declarații mai vechi sau mai noi, scoase din context, 

ale unor specialiști BNR în spoturi de campanie electorală ale PSD și face un apel 

către toate partidele politice “să respecte caracterul apolitic al instituției și să nu 

utilizeze incorect și partinic puncte de vedere exprimate de diverși reprezentanți ai 

băncii, mai ales când acestea nu reflectă o abordare oficială asumată”. 

Într-un spot electoral plătit de PSD apar citate ale unor experți ai BNR, iar acest 

partid utilizează mesaje de tipul: “Urmează tăieri de salarii și creșteri de taxe. Îi 

vei lăsa?”  

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Cu cât, cu ce preț și cum anume va crește economia în viziunea PNL, PSD și 

USR-PLUS. Comparație între programele de guvernare. Care este rata de 

îndeplinire a promisiunilor electorale în Europa 

Promisiunile electorale făcute de partide înainte de alegerile electorale trebuie 

întotdeauna luate ”cum grano salis”. Cu puțin umor. Există o percepție generală 

potrivit căreia partidele te mint ca să-ți ”fure” votul. E drept, nu ai cum să știi ce se 

va întâmpla în următorii 4 ani (vezi cazul izbucnirii actualei pandemii), dar 

promisiunile făcute de partide oferă informații importante despre prioritățile 

candidaților la guvernare. Dacă pentru partide aceste priorități contează, ar trebui 

să conteze și pentru tine. De aceea românii au motive întemeiate să citească 

programele electorale și să asculte măcar ceea ce promit partidele înainte de 

alegeri. Pentru astăzi ne-am uitat la cum văd principalele 3 partide/alianțe 3 

indicatori: cu cât va crește PIB, cu ce preț va crește PIB și cum anume va crește 

PIB. 
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Paranteză: Nu doar România se confruntă cu decalajul dintre promisiunile 

electorale și realizările de după alegeri, fiți convinși. Cercetători renumiți au studiat 

cazurile din alte țări, descoperind că partidele din Regatul Unit, Canada, Grecia și, 

în anumite perioade, Irlanda își îndeplinesc între 70 și 80% din promisiunile pe 

care le fac în cadrul programelor electorale (Royed 1996; Rose 

1980 sau aici, Rallings 1987; Kalogeropoulou 1989). Închidem paranteza. 

Foarte pe scurt, sub conducerea guvernelor de coaliție din Olanda și Irlanda, rata 

medie de îndeplinire a promisiunilor electorale este în jur de 50-60%. În țările 

nordice, rata de respectare a promisiunilor a ajuns și la 85%, dar media este pe la 

79-80%. 

Deocamdată, pentru România nu există asemenea cercetări. Însă datele provenite 

din sondajele periodice (gen Eurobarometru, dar nu numai) arată că populația are 

încredere relativ redusă în politicieni, iar afirmația că ”partidele nu își respectă 

promisiunile electorale” pare să fie dominantă. 

Un alt exemplu de importanță a promisiunilor electorale vine de pe site-ul 

american Politifact.com. Proprietarii site-ului au câștigat un premiu Pulitzer în 

2009 pentru „Obameter”, care analiza fiecare dintre promisiunile electorale ale 

președintelui american Barack Obama, dacă este respectată sau nu. Închidem 

paranteza. 

Cum văd principalele partide creșterea economiei României în anii care 

urmează? 

Sintetic, tabelul e cel de mai jos: 

 

 
 

PNL (aflat la guvernare) este optimist. De la un recul de 4,2% în 2020 vom trece 

la un avans de 4,9% în 2021. Adică o creștere de peste 9 puncte procentuale într-un 

an. Plauzibil, dar cu grad redus de probabilitate. 

https://www.cambridge.org/core/journals/british-journal-of-political-science/article/abs/testing-the-mandate-model-in-britain-and-the-united-states-evidence-from-the-reagan-and-thatcher-eras/8B86D31A2AE67679E87CDF9532E25A7B
https://books.google.ro/books/about/Do_Parties_Make_a_Difference.html?id=YOqIAAAAMAAJ&redir_esc=y
https://books.google.ro/books/about/Do_Parties_Make_a_Difference.html?id=YOqIAAAAMAAJ&redir_esc=y
https://www.cambridge.org/core/books/ideology-strategy-and-party-change/D88977EBDDFE1FF5F89AF09B0061BF98
https://www.cambridge.org/core/books/ideology-strategy-and-party-change/influence-of-election-programmes-britain-and-canada-19451979/BCE67ECDF0F92AF81101369DAAA099A6
https://ejpr.onlinelibrary.wiley.com/doi/abs/10.1111/j.1475-6765.1989.tb00195.x
https://www.politifact.com/truth-o-meter/promises/obameter/?ruling=true
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-11-22-24435019-0-pib.png
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Mai degrabă am putea vedea o scădere a economiei mai mare decât cea estimată de 

guvernanți și o revenire mai lentă. Partenerii comerciali ai României sunt în fața 

celui de-al doilea val de coronavirus, unii pregătesc lockdown parțial sau total iar 

în aceste condiții e greu de crezut că motoarele noastre vor tura la viteza de 

croazieră. Cu o industrie puțin competitivă, cu intrări de capital deteriorate, cu o 

productivitate a muncii (ajustată cu costurile salariale) care gâfâie din cauza 

investițiilor private reduse (comparativ cu țările din jur), cu o politică fiscală deja 

utilizată la capacitate maximă, doar în visele cele mai frumoase putem spera să 

atingem obiectivele proiectate de guvernanți. 

”Programul de guvernare al Partidului Național Liberal va susține o creșterea 

economică cu un ritm mediu anual de 5,6% în perioada 2021-2024 și cu o 

dinamică în accelerare peste 6,0% la finalul intervalului de prognoză, perioadă în 

care se va realiza o absorbţie consistentă a fondurilor europene. În primul an al 

guvernării liberale s-a luat în considerare continuarea măsurilor de sprijin pentru 

mediul de afaceri, piața muncii, creșterea încrederii populației, precum și 

intervențiile în domeniul medical, care să atenueze prelungirea efectelor pandemiei 

Covid-19. Dacă anul 2021 este marcat practic de recuperarea contracției 

economice cauzată de măsurile de lockdown aplicate la începutul pandemiei pentru 

asigurarea sănătății populației, fiind favorizat și de un efect de bază, începând cu 

anul următor, România va cunoaște o revigorare autentică, urmând o creştere 

susţinută pe termen mediu.”, spun liberalii. 

De partea cealaltă, PSD este mai pragmatic, dar și mai ne-credibil. De la -5,2 

anul acesta, ar urma să trecem la +3,9 anul viitor. Creșterea ar fi tot de peste 9 

puncte procentuale, ni se promite dacă îi votăm pe ei. Plauzibil, dar cu un grad de 

probabilitate mai ridicat decât al PNL. E drept, fiind în opoziție, PSD lucrează cu 

cifre mai realiste privind dinamica PIB. Partea proastă la PSD este că în ultimii ani 

partidul a devenit atât de ne-popular prin inițiativele controversate pe care le-a luat 

(amintiți-vă de proiectele de mutilare a Justiției, de OUG 114 s.a.) încât a ajuns ne-

credibil, oricâte eforturi ar face. 
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USR PLUS nu oferă date certe în programul său de guvernare, ci 40 de seturi 

de măsuri care ar duce la dezvoltarea României. Fără a produce date, e dificil a 

estima gradul de probabilitate a succesului, în cazul unei eventuale reușite 

electorale. În ansamblu, măsurile propuse de USR-PLUS sunt ok (cu mici 

excepții), dar nu pot face obiectul unei analize cantitative. 

Șomajul- o reală problemă, greu de eliminat 

Pe perioada pandemiei mulți români s-au trezit cu contractele de muncă amputate 

sau chiar suspendate. Chiar dacă în documentele oficiale șomerii depășesc cu puțin 

5% din populația activă, realitatea este că munca la negru și șomajul ascuns duc 

acest indicator la cote mai înalte decât cele din documentele Comisiei Naționale de 

Analiză și Prognoză. 

 

 

PNL: Intenționează să coboare rata șomajului la 2,8% până în 2024, în vreme ce 

PSD se mulțumește cu un șomaj de 3,5% în perspectiva aceluiași an. ”Dinamica 

pieței forței de muncă va fi una pozitivă, rata șomajului reducându-se sub valoarea 

înregistrată în 2019 cu circa 1 punct procentual, până la 2,8% în 2024. Aceasta 

înseamnă o creştere a ratei de activitate, în special în rândul tinerilor, femeilor, dar 

și al persoanelor vârstnice”, se spune în programul PNL. Cuvântul ”șomaj” apare 

de 7 ori în programul lor deși -date fiind evoluțiile demografice dezastruoase ale 

României- problema ar putea deveni în viitor una structurală. 

PSD, la fel ca USR pare să se concentreze pe reducerea șomajului structural în 

rândul tinerilor și a celor de vârstă 55+. Are un ”plan de măsuri țintite pe lucrătorii 

din grupurile cu șomaj structural ridicat, tinerii între 16-25 de ani fără loc de 

muncă și persoane peste 55 de ani”. Alte măsuri din programul social-

democraților: Ajutor de stat de 100.000 € pentru fiecare companie care înființează 

locuri de muncă în zone cu șomaj ridicat, Stimuli financiari de inserție pentru 

angajarea șomerilor, Prime de ocupare împărțite 50-50 (angajat/angajator),  

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-11-22-24435041-0-somaj.png
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Prime de instruire și calificare, Vouchere de pregătire profesională, Granturi pentru 

înființarea de întreprinderi sociale (vezi aici ce sunt întreprinderile sociale) 

USR PLUS nu dă cifre, dar are programe ambițioase de reducere a șomajului, mai 

ales în rândul tinerilor. ”Din păcate, nevoile reale ale tinerilor au fost neglijate, 

ignorate sau prost înțelese de către autorități și acest lucru se vede în studiile legate 

de abandonul școlar, analfabetismul funcțional, rata șomajului între tineri, 

procentul scăzut al tinerilor implicați în comunitate sau acțiuni de voluntariat sau 

care pornesc afaceri, respectiv numărul tinerilor care trăiesc în sărăcie sau 

excluziune socială”, se spune în programul USR-PLUS. 

Niciunul dintre partide nu pare să fi consultat studiul făcut de Confederația 

Patronală Concordia, împreună cu KPMG și Institutul Național de Cercetări 

Economice (INCE) al Academiei Române. 

Cum vom crește? Investiții și consum 

PNL: „Modelul de dezvoltare propus de Partidul Național Liberal are în prim plan 

investițiile, ca motor al dezvoltării economice care să genereze cea mai mare 

creștere economică din Uniunea Europeană în intervalul 2021 – 2024. Punerea în 

aplicare a acestui model de dezvoltare durabilă pentru România are în vedere 

creșterea PIB-ului potențial prin utilizarea eficientă a factorilor de producție 

(capitalul și forța de muncă), dar și maximizarea efectului productivității totale a 

factorilor. Criza economică din 2009-2010 declanşată de criza datoriilor suverane 

din Europa a redus rata de creștere a PIB-ului potenţial în România de la o medie 

anuală de 5,5% în perioada 2002-2008, la 1,5% în perioada 2009-2013, urmând 

apoi o redresare la o dinamică medie de circa 4,5% în 2018-2019 şi de peste 5% pe 

orizontul de prognoză. În acest fel, din punct de vedere al convergenței cu UE, 

exprimată în ponderea PIB pe locuitor la paritatea puterii de cumpărare standard, 

este posibil ca România să se apropie la 85% din media UE27 în următorii 4 ani, 

după ce a depăşit nivelul de 70% în anul 2020”, spun liberalii. 

”Contribuții importante sunt anticipate și din partea consumului privat, care va fi 

susținut atât de creșterile veniturilor salariale, cât și de înclinația populației spre 

consum.  

http://www.mmuncii.ro/j33/images/Documente/Munca/2016/2016-10-21-Ghid-economie-sociala.pdf
https://www.concordia.ro/2019/03/20/cpc-a-lansat-analiza-cantitativa-si-calitativa-a-pietei-muncii/
https://www.concordia.ro/2019/03/20/cpc-a-lansat-analiza-cantitativa-si-calitativa-a-pietei-muncii/
https://www.concordia.ro/2019/03/20/cpc-a-lansat-analiza-cantitativa-si-calitativa-a-pietei-muncii/
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Exportul net va continua să aibă o contribuție negativă în perioada 2021-2024, dar 

efectul de frânare a creșterii economice va fi mult diminuat. În evoluție, dinamicile 

relațiilor comerciale se vor apropia, astfel încât deficitul comercial ca pondere în 

PIB se va reduce la orizontul celor 4 ani de guvernare liberală. Acest lucru este 

posibil, pe de o parte, prin diminuarea în special a importurilor de bunuri de 

consum și creșterea ofertei de produse autohtone. Un rol important îl va juca și 

încrederea populației în produsele românești, în special a bunurilor alimentare, dar 

și cele ale industriei ușoare. În același timp, preocuparea liberală se îndreaptă spre 

creșterea competitivității produselor românești pe piețele externe și a cotelor de 

piață a exporturilor, atât prin majorarea competitivității prin costuri, creșterile 

salariale fiind corelate cu productivitatea, dar și prin îmbunătățirea infrastructurii, a 

creșterii capacității de inovare și reducerea birocrației cu care mediul de afaceri se 

confruntă„ spune PNL”, se mai arată în document. 

PSD nu pare să fi abandonat teoria wageledgrowth, o politică de stânga care se 

fundamentează pe teoriile care pun la baza creșterii economice consumul. Deși nu 

o spune explicit în programul electoral, documentul menționează în mod repetat 

cum se va întoarce la buget o parte din creșterea salariilor și a pensiilor (prin 

taxarea consumului). ”Din punct de vedere al politicii de alocare, WLG este o 

politică orientată spre factorul muncă. Prin stimularea majorărilor salariale se 

urmărește cel puțin prezervarea dacă nu și acumularea de forță de muncă. Având în 

vedere contextul actual al României, cu o migrație netă negativă, o politică de 

alocare orientată spre forța de muncă este justificată. 

 

Din punct de vedere al politicii de redistribuire, WLG presupune redistribuirea 

veniturilor spre populație, în defavoarea (în faza inițială) a capitalului. 

 

Din punct de vedere al politicii de macrostabilizare, WLG nu este o politică de 

macrostabilizare în contextul actual. Având în vedere faza ascendentă a ciclului 

economic, stimularea consumului este mai degrabă o măsură pro-ciclică, 

accentuând creșterea economică cu riscul de a genera supraîncălzirea economiei. 

WLG poate fi o politică de macrostabilizare în faza de recesiune a economiei. 
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Punctul slab al WLG este legat de elasticitatea ofertei interne pentru consum. 

Producția internă are o elasticitate a ofertei mult mai mică decât producția externă. 

Prin urmare creșterea consumului va fi exploatată în primă fază de importatori. În 

contextul stabilității monetare, dacă nu este lăsat cursul valutar să compenseze prin 

depreciere deficitul de balanță comercială, și să descurajeze importurile, deficitul 

de balanță comercială generează o nevoie continuă de finanțare externă în valută la 

nivelul statului, dar și la nivel privat”, arată o analiză publicată pe 

Contributors.ro. 

Dealtfel, potrivit afirmațiilor făcute de președintele PSD la o emisiune a Antenei 3, 

Cristian Socol, cel dintâi apărător al teoriei wageledgrowth la noi, ar urma să fie 

ministrul Finanțelor într-un ipotetic Cabinet PSD. Socol este ideologul economic 

cel mai cunoscut al PSD, el ocupând de-a lungul guvernărilor PSD diverse posturi 

bine remunerate în spațiul public. 

Concluzii: 

1. Mergeți la vot! 

2. Analizați, în funcție de situația Dvs particulară, care partid v-ar mulțumi chiar 

dacă și-ar împlini în mod realist doar 50% din promisiunile electorale și acordați-i 

aceluia votul. 

3. Amintiți-vă că viitorul e imprebizibil și că ar putea aduce evenimente care să 

reseteze condițiile economice și sociale (cum este cazul actualei pandemii). 

4. Gândiți-vă, atunci când acordați votul unui partid/alianțe, nu doar la Dvs ci și la 

generațiile care vin după noi. 

Și, ca să închei într-o notă relaxată, am să parafrazez o vorbă celebră, a propos de 

programele electorale: ”dacă vrei să-l faci pe Dumnezeu să râdă în hohote, fă-ți un 

plan pentru următorii 4 ani...” 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-opinii-23492799-wageledgrowth-wlg-politica-economica-psd.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-opinii-23492799-wageledgrowth-wlg-politica-economica-psd.htm


CNSLR Fratia |  Revista Presei 23 noiembrie 2020 18 

 

 Arafat: 1.400 de studenți s-au înscris să lucreze pe posturi de asistenți 

medicali în spitale COVID 

Personalul din spitalele suport COVID va fi suplimentat cu studenți la Medicină 

care vor lucra pe posturi de asistenți, afirmă șeful Departamentului pentru Situații 

de Urgență, Raed Arafat. El susține că până acum s-au înscris 1.400 de studenți, 

care urmează să fie repartizați în spitale. 

El a spus, duminică seară, la Digi 24, că este vorba despre studenți la Medicină și 

la Asistență Medicală Generală din anii IV, V și VI, care vor fi trimiși în spitale 

suport COVID în ATI, UPU și în secțiile cu cazuri intermediare. 

"Unul din pașii care au fost luați este recrutarea unui număr de studenți care să 

lucreze pe posturi de asistenți medicali, pentru că nu numai de medici e nevoie, e 

nevoie foarte mult de asistenți medicali, de supraveghere a acestor bolnavi. Până în 

acest moment avem 1400 de studenți care deja s-au înscris pe listă și vom începe 

săptămâna asta repartiția lor", a declarat Arafat. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 UPDATE Tătaru: Vor fi operaționalizate încă 280 de paturi la ATI, în 24 de 

spitale din țară / Acum sunt "în jur de 1.390" 

În perioada următoare vor fi operaţionalizate încă 280 de paturi la terapie intensivă 

în 24 de spitale din țarp, susține ministrul Sănătăţii, Nelu Tătaru. În același timp, el 

a precizat că încă se lucrează la evaluarea fiecărui circuit din secțiile ATI, 

adăugând că a fost informat duminică dimineața în legătură cu incendiul de la 

Spitalul CFR din Cluj-Napoca. 

 

La acest moment, în spitalele din România sunt "în jur de 1.390" de paturi la 

terapie intensivă, fiind internați la ATI 1.132 de pacienţi. 

 

Tătaru a spus că vor fi operaţionalizare încă 280 de paturi în 24 de spitale, într-un 

interval de timp cuprins între 7 şi 21 de zile. 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24434115-nou-incendiu-intr-spital-din-cluj-trei-pacientii-fost-evacuati-pompierii-reusit-stinga-focul.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24434115-nou-incendiu-intr-spital-din-cluj-trei-pacientii-fost-evacuati-pompierii-reusit-stinga-focul.htm
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 "În Bucureşti, în acest moment, avem suplimentare cu şase paturi la Spitalul 

Sfânta Maria, cu opt paturi la Spitalul Cantacuzino, cu 30 de paturi de 

terapie intensivă şi 30 de paturi de terapie intermediară la Spitalul Monza 

Metropolitan şi reevaluăm celelalte structuri care pot să facă adaptarea 

paturilor de terapie intensivă", a afirmat ministrul Sănătăţii, citat de 

Agerpres. 

El a spus că speră să nu se ajungă în situația în care trebuiască să fie tranferați 

pacienți în străinătate din cauza lipsei locurilor, pentru că se reevaluează tot ce 

înseamnă terapie intensivă, dar dacă va fi nevoie autoritățile iau în calcul şi acest 

lucru. "După cum ştiţi, la nivelul comunităţii europene, există un mecanism pentru 

transferul în momentul în care într-adevăr nu mai avem această capacitate. În toată 

această pandemie au existat aceste transferuri de pacienţi în judeţele limitrofe sau 

la distanţă atunci când a fost nevoie de paturi pentru terapie intensivă". 

În ceea ce priveşte definiţia de caz, în funcție de care se face testarea pentru 

COVID-19, Tătaru a arătat că aceasta este reevaluată, urmând ca săptămâna 

viitoare să se vină şi cu alte modificări. 

 

Legat de controalele declanșate în spitalele din România în urma tragediei de la 

Piatra Neam, Nelu Tătaru a spus că acum există rezultate parţiale privind 

problemele găsite: "Avem nişte rezultate parţiale în care atât noi, cât şi cei de la 

ISU sau ANMDMR, în funcţie de deficienţa constatată, am făcut un program de 

conformare urmând să avem evaluarea la încă 14 zile. (...) Vorbim de evaluarea 

fiecărui circuit în secţiile de ATI de care se ocupă Ministerul Sănătăţii prin 

Inspecţia de Stat, ministrul va face un raport separat la tot ce înseamnă circuite 

electrice, precum şi ce va face ANMDMR pentru aparatură şi circuitele de gaz". 

 

Ministrul a menţionat că a fost informat duminică dimineaţa cu privire la incendiul 

de la Spitalul CFR din Cluj şi a indicat că cei care deţin spitale departamentale 

trebuie să facă aceleaşi evaluări ca şi Ministerul Sănătăţii. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Autoritățile au actualizat lista țărilor pentru care se impune carantina la 

sosirea în România. Spania a fost scoasă de pe listă, iar Marea Britanie 

rămâne în continuare exclusă. Se impune însă carantina pentru cei care vin 

din Italia, Franța, Polonia. 

Astfel, autoritățile prezintă noua listă actualizată pentru care se impune o carantină 

de 14 zile la sosirea în țară. SUA sunt incluse pe listă. 

Lista State Cu Risc Epidemiologic Ridicat 20.11.2020 

Lista țărilor/zonelor cu risc epidemiologic ridicat, conform Hotărârii nr. 55 din 

20.11.2020 a Comitetului Național pentru Situații de Urgență Zona Galbena 

(carantina la domiciliu/locația declarata pentru 14 zile) Stat Rata de incidenta 

cumulata la 100.000 locuitori* Muntenegru 1314.7 Polinezia Franceza 1302.6 

Andorra 1277.3 Luxemburg 1195.2 Austria 1083.7 San Marino 1056.5 Elveția 

1028.4 Georgia 1005.2 Liechtenstein 984.9 Slovenia 939.8 Cehia 906.8 Polonia 

877.7 Guam 862.5 Croația 837.7 Italia 798.5 Franța 778.7 Portugalia 769.5 

Armenia 757.9 Lituania 741.5 Iordania 719.6 Macedonia de Nord 718.2 Ungaria 

680.9 Bulgaria 656.4 Serbia 638.9 United States of America 620.9 Bosnia si 

Herzegovina 605.2 Danemarca ** 254.3 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 DECIZIE Agenţia Naţională a Medicamentului: Testele rapide pentru 

Covid nu pot fi vândute în farmacii 

Testele rapide antigen pentru diagnosticarea COVID-19 nu pot fi vândute în 

farmaciile din România, deoarece sunt teste pentru uz profesional, iar "atât timp cât 

testele rapide nu sunt utilizate de către profesioniști, așa cum producătorul 

menționează în instrucțiunile de utilizare, rezultatele pot fi compromise", potrivit 

Agenției Naționale a Medicamentului și Dispozitivelor Medicale. 

Testele rapide vor putea fi comercializate în continuare online, deoarece nu există 

prevederi legale care să interzică această practică, dar Agenția Medicamentului 

recomandă ca ele să fie vândute în mediul online numai cu precizarea că sunt „doar 

pentru uz profesional”, informează Hotnews. 

https://cdn.biziday.ro/wp-content/uploads/2020/11/Lista-State-cu-risc-epidemiologic-ridicat_20.11.2020.pdf
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/test_3223.html
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Comisia Europeană adoptase miercuri o recomandare privind utilizarea testelor 

antigenice rapide pentru diagnosticarea COVID-19 și punea la dispoziție orientări 

privind modul de alegere a testelor antigenice rapide, situațiile în care sunt 

adecvate și cine ar trebui să le efectueze. 

„Testul antigen este cel mai nou tip de testare şi, în acest moment, este singurul test 

rapid care detectează virusul COVID-19. Acest test detectează antigeni, respectiv 

partea de virus pe care sistemul nostru imunitar o recunoaşte.Testul antigen poate 

indica infecţia în faza acută a bolii. Acest lucru este valabil şi pentru persoanele 

fără simptome, dacă infecţia este activă. Testul este de uz profesional, ceea ce 

înseamnă că se recomandă ca prelevarea probei și interpretarea rezultatelor să se 

facă de către personal medical calificat”, arată Agenția Națională a 

Medicamentului și Dispozitivelor Medicale. 

De asemenea, Agenția Națională a Medicamentului precizează că art. 15 din 

Hotarârea de Guvern nr. 798 / 2003 privind stabilirea condiţiilor de introducere pe 

piaţă şi de utilizare a dispozitivelor medicale pentru diagnostic in vitro 

reglementează că în cazul acestor teste, în scopul aplicării marcajului CE, 

producătorul trebuie să urmeze procedura menţionată în anexa nr. 3 şi să emită 

declaraţia de conformitate CE înainte de introducerea pe piaţă a dispozitivelor. 

Produsele sunt introduse pe piață în baza declarației de conformitate dată de 

producător. 

Testele rapide nu sunt pentru autotestare, ci trebuie făcute de profesionişti 

Agenția Națională a Medicamentului atrage atenția că în media au apărut 

recomandări pentru utilizarea individuală a acestor teste, făcute de către 

neprofesioniști, iar aceste teste nu sunt de autotestare. 

„Testele rapide pentru autotestare au un alt regim de introducere pe piață, cu 

implicarea unui organism notificat care evaluează conformitatea acestor produse.”, 

avertizează Agenţia Naţională a Medicamentului şi Dispozitivelor Medicale. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Coordonatorul campaniei de vaccinare anti-COVID în România: 

Vaccinarea va fi gratuită. Armata și structuri din MAI vor fi implicate în 

distribuirea și transportul vaccinului / Când ar putea începe vaccinarea 

populației 

Coordonatorul campaniei de vaccinare anti-COVID în România, medicul militar 

Valeriu Gheorghiță, afirmă, într-un interviu pentru HotNews.ro, că scenariul cel 

mai optimist este ca primele doze de vaccin să ajungă în România la sfârșitul lunii 

decembrie, iar în cel mai pesimist scenariu, în primul trimestru din 2021. Populația 

se va putea vaccina după aproximativ 2-3 luni de la debutul campaniei de 

vaccinare în țara noastră, iar vaccinarea va fi gratuită și voluntară. În distribuirea și 

transportul vaccinului vor fi implicate Armata și structuri din Ministerul de Interne. 

Info pe scurt: 

 În cel mai optimist scenariu, primele doze de vaccin anti-COVID vor ajunge 

în România la finalul lunii decembrie. 

 În cel mai pesimist scenariu, țara noastră va primi vaccinul în primul 

trimestru al anului 2021. 

 România va primi de la Comisia Europeană, în tranșe, 10,7 milioane de doze 

de vaccin anti-COVID. Prima tranșă va fi de aproximativ 1,2 milioane de 

doze, dacă vaccinul va ajunge în decembrie. Dacă va ajunge în ianuarie, 

cantitatea va fi dublă: atât cea din decembrie, cât și cea din ianuarie. Acestea 

sunt date estimative, pentru că totul depinde de avizele Agenției Europene a 

Medicamentului pentru un vaccin sigur. 

 Vaccinarea va fi gratuită și voluntară. 

 În prima etapă vor fi vaccinați angajații din sistemul medical, din serviciile 

de asistență socială, vârstnicii, pacienții cu boli cronice și angajații din 

domenii cheie - apărare, educație sau energie. 

 Oamenii obișnuiți se vor putea vaccina după aproximativ 2-3 luni de la 

debutul campaniei de vaccinare în România. 

 Vor fi amenajate centre de vaccinare în spații precum săli de sport sau săli 

de conferințe. 
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 Vor exista un centru principal de recepție a vaccinului, cel mai probabil 

Institutul Cantacuzino, și centre regionale și locale. 

 În distribuirea și transportul vaccinului vor fi implicate Armata și structuri 

din Ministerul de Interne. 

Interviul integral acordat HotNews.ro de către medicul Valeriu Gheorghiță, 

desemnat să coordoneze campania de vaccinare anti-COVID în România: 

HotNews.ro: Care este cantitatea totală pe care o va primi România, în tranșe, 

și care este data cea mai optimistă la care vor ajunge în România primele 

doze? Dar data cea mai pesimistă? 

 

Valeriu Gheorghiță: România va primi de la Comisia Europeană vaccin pentru 

10,7 milioane de persoane. Dacă lucrurile merg bine din punct de vedere al 

procesului de avizare la nivelul Agenției Europene a Medicamentelor, este posibil 

ca în a doua jumătate a lunii decembrie să înceapă procesul de distribuire a 

vaccinului în țările membre UE. 

Prima tranșă va fi de aproximativ 1,2 milioane de doze de vaccin. Dacă nu vor 

exista aprobări pentru luna decembrie, iar primă tranșă de vaccin va ajunge în 

România în luna ianuarie, este posibil ca această cantitate să fie dublă, reportându-

se pentru ianuarie cantitatea din decembrie. Dacă România va primi prima tranșă în 

luna ianuarie, ar fi vorba despre aproximativ 2,4 milioane de doze de vaccin. 

Acestea sunt estimări. Depinde foarte mult de procesul de aprobare, care nu ține de 

România, ci de un mecanism mult mai complicat la nivel european, respectiv 

aprobări ale Agenției Europene a Medicamentelor (EMA) pentru un vaccin sigur și 

eficient. 

Cea mai pesimistă dată pentru sosirea primei tranșe de vaccin în România este 

primul trimestru al anului 2021. 

HotNews.ro: Vaccinul Pfizer / BioNTech trebuie transportat și depozitat la o 

temperatură de minus 80 de grade. Are România o astfel de capacitate de a 

păstra vaccinul în astfel de condiții și unde? 
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Valeriu Gheorghiță: Aceasta este datoria noastră acum, să creăm toate facilitățile 

necesare pentru a recepționa în condiții perfecte, pentru a stoca și pentru a distribui 

acest vaccin. Există facilitățile necesare, iar în momentul de față suntem în stadiul 

de avizări. Este posibil ca datele legate de locații să se schimbe, pentru că ele fac 

parte din campania de vaccinare în sine, care se va derula în baza strategiei de 

vaccinare. Nu sunt stabilite cu exactitate acum și încă se lucrează și este în 

dezbaterea grupului de lucru acestă chestiune. 

Va exista un centru principal de recepție, vor fi centre regional și ulterior, 

descentralizat, centre locale de vaccinare în toată țara. Pentru centrul principal de 

recepție a vaccinului sunt luate în calcul mai multe scenarii, însă este foarte posibil 

ca acesta să fie Institutul Cantacuzino. 

HotNews.ro: Vor fi implicate Armata, Poliția, Jandarmeria în transportul și 

distribuirea vaccinului? 

Valeriu Gheorghiță: Vor fi implicate mai multe instituții cheie din Ministerul 

Apărării, Ministerul de Interne, partea de logistică ce ține inclusiv de direcțiile de 

sănătate publică, prin mașinile pe care le au deja. Sunt structuri din cadrul acestor 

ministere care vor fi implicate în transport și distribuire a vaccinului, fiecare cu 

responsabilități foarte bine definite și cu anumite activități la care vor lucra în 

comun. La asta lucrăm acum, să îmbinăm cât se poate de bine diverse activități din 

instituții, tocmai pentru a fi o organizare fluentă, fără dificultăți de coordonare și 

comunicare. 

HotNews.ro: Are România capacitatea logistică pentru transportul, 

distribuirea vaccinului, sunt necesare achiziții? 

Valeriu Gheorghiță: Nu cred se va ajunge la achiziții. Suntem în plin proces de 

evaluare a resurselor existente, tocmai pentru a folosi la maxim toate resursele, 

astfel încât să avem reacție rapidă și să nu stăm în proceduri de achiziție care 

durează. Trebuie să ne mișcăm foarte repede și să avem un setup complet și 

funcțional. 

HotNews.ro: Cine va fi vaccinat în prima etapă? 
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Valeriu Gheorghiță: Vor beneficia de vaccin în prima etapă toți lucrătorii din 

sectorul medical, care cuprinde foarte multe categorii de personal, și cei din 

serviciile sociale - din cămine de bătrâni, de copii. Sunt categorii prioritare. 

În a doua categorie care va beneficia de vaccin sunt două subgrupe prioritare - 

persoanele vulnerabile, adică vârstnicii și cei cu boli cronice și, pe același criteriu 

de prioritate, persoanele din infrastructura critică. Este vorba despre angajații care 

deservesc activitățile cheie în funcționarea statului (educație, apărare națională, 

transporturi, furnizarea energiei, distribuția alimentelor, apă potabilă, 

managementul deșeurilor). 

Aceste categorii vor beneficia de vaccin din prima tranșă care va ajunge în 

România, dar este posibil ca tot în acest etapă să putem extinde și la alte categorii. 

Lucrăm pe mai multe scenarii, avem etapizate etapele de vaccinare, iar dacă va fi 

disponibilă în același timp o cantitate de vaccin mai mare de la un producător sau 

de la mai mulți producători, trebuie să avem creat acest mecanism care să ne 

permită începerea concretă a activității de vaccinare. 

HotNews.ro: Unde va fi făcută vaccinarea și cine îi va vaccina pe oameni, 

există suficient personal? 

Valeriu Gheorghiță: Vor fi echipe care se vor ocupa de triajul medical, de 

anamneză, de administrarea propriu-zisă a vaccinului, de monitorizarea persoanei 

imediat după vaccinare. De asemenea, va exista un sistem electronic pentru 

înregistrarea datelor, pentru a putea avea o monitorizare reală și o trasabilitate 

inclusiv a dozelor, a tipului de vaccin, a fiolelor. 

Sunt concepute echipe de vaccinare compuse din medic, asistent, registrator, 

persoane care se ocupă de triaj, echipaj de prim-ajutor. Este un întreg sistem, dar 

acum nu pot face o estimare numerică a personalului care va fi implicat, pentru că 

la acest moment numărul centrelor de vaccinare este în discuție și sunt multe date 

care trebuie luate în calcul, precum densitatea populației, concentrarea la nivel 

geografic a anumitor categorii vulnerabile. Știm foarte bine că orașele foarte mari, 

cum este Bucureștiul, necesită un număr mult mai mare de centre de vaccinare și 

astfel de estimări de personal se vor putea face în funcție de numărul centrelor de 

vaccinare pe care îl vom stabili în perioada imediat următoare. 
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Personalul medical va fi vaccinat în spitale. Celelalte categorii se vor putea vaccina 

la medicii de familie și la centre de vaccinare fixe și mobile. 

Centrele de vaccinare vor fi amenajate în spații care trebuie să îndeplinească niște 

condiții, în primul rând să fie spațioase, să permită circuite și distanțare fizică între 

persoane. De exemplu, vor fi amenajate centre de vaccinare în săli de sport sau în 

săli mari de conferințe. Pentru București, un exemplu este Romexpo, pentru că 

spațiul permite amenajarea multor cabinete de vaccinare, are acces din mai multe 

căi, permite organizarea de circuite. 

Acesta este un model propus de la nivel european, așa organizează și alte țări. 

România este parte a unei abordări europene, iar activitatea de vaccinare se face 

practic concomitent în toate țările. 

Vor exista, de asemenea, și echipe mobile de vaccinare care vor merge să 

vaccineze personalul dintr-o infrastructură critică, de exemplu Centrala nucleară 

sau dintr-un domeniu de energie electrică sau distribuție a gazelor. Nu vom chema 

acei angajați la centru, ci vor fi echipe mobile care vor merge să îi vaccineze. 

HotNews.ro: Când se vor putea vaccina împotriva COVID oamenii obișnuiți? 

Valeriu Gheorghiță: Ca dată optimistă, vaccinarea populației generale ar putea 

începe după aproximativ 2-3 luni de la debutul campaniei campaniei de vaccinare 

în România. Dacă vaccinarea va începe în ianuarie pentru personalul medical și 

pentru categoriile vizate de prima etapă, atunci ar fi probabil din martie pentru 

restul populației. Dar totul pornește de la condiția să existe niște vaccinuri dovedite 

ca eficacitate. 

HotNews.ro: Vaccinul va fi gratuit? 

Valeriu Gheorghiță: Vaccinul va fi gratuit pentru toată lumea. Este foarte 

important de știut că vaccinarea este gratuită și voluntară, după o informare 

prealabilă a persoanelor în ceea ce privește beneficiile și riscurile vaccinului. 

HotNews.ro: Potrivit unui sondaj Avangarde, 30% dintre români spun că se 

vor vaccina împotriva COVID, iar 36% așteaptă mai întâi să vadă efectele. 

Sunt inclusiv medici care au transmis că nu se vor vaccina. Cum îi veți 

convinge? 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24429928-sondaj-avangarde-6-din-10-romani-cred-dupa-alegeri-romania-intra-din-carantina-30-vaccina-anticovid-19-din-prima-36-mai-astepta.htm
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Valeriu Gheorghiță: Este legitimă această nesiguranță, pentru că oamenii nu au în 

momentul de față toate informațiile. Nu este vorba despre a-i convinge, ci despre a 

le furniza oamenilor informații astfel încât să poată lua o decizie corectă. Oamenii 

trebuie să aibă acces la informații și vom face asta printr-o campanie pe care ne-o 

dorim cât mai transparentă, onestă, cu asociațiile de pacienți, cu asociațiile 

profesionale, fiecare să disemineze mesajul pe nivelul de competență, pe palierul 

de beneficiari, astfel încât fiecare persoană în parte să aibă suficiente informații 

legate și de beneficii, și de riscuri, și de importanța activității de vaccinare în 

general, tocmai pentru a putea lua o decizie. Să știe omul de ce refuză sau de ce nu 

refuză să se vaccineze. 

Este important să avem acces la informații și toată lumea este de acord că acestă 

campanie de informare, de comunicare, este foarte importantă. Deja lucrăm la 

acestă campanie de informare. Joi am avut întâlniri cu reprezentanții Colegiului 

Medicilor, cu asociațiile de pacienți cu boli cronice, am început deja să avem 

primele întâlniri pentru a crea canalele de comunicare între noi și aceste 

organizații, pentru a afla nevoile și temerile lor. 

HotNews.ro: Care este argumentul invocat cel mai des de către persoane care 

nu vor să se vaccineze împotriva COVID? 

Valeriu Gheorghiță: Lipsa informațiilor riguroase în momentul de față care să 

susțină eficiența și siguranța unui vaccin. 

---------------------------- 

Strategia de vaccinare împotriva COVID-19 ar urma să fie făcută publică 

săptămâna viitoare, iar medicul Valeriu Gheorghiță de la Spitalul Militar Central a 

fost desemnat coordonator al campaniei. 

Locotenent colonel medic Valeriu Gheorghiță are 38 de ani și lucrează din 2012 la 

Spitalul Militar Central “Dr Carol Davila”, fiind de trei ani medic primar. El l-a 

avut coordonator de doctorat pe profesorul Adrian Streinu Cercel, care acum 

candidează la Senat pe listele PSD. 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24425482-cine-este-medicul-care-coordona-campania-vaccinare-anti-covid-romania-coordonator-doctorat-fost-streinu-cercel.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24425482-cine-este-medicul-care-coordona-campania-vaccinare-anti-covid-romania-coordonator-doctorat-fost-streinu-cercel.htm
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 Sondaj european: Românii, pe locul 2 în topul pierderii veniturilor în 

pandemie 

Românii se află printre cetăţenii UE cu veniturile cele mai afectate în urma 

pandemiei de coronavirus. 

Nu mai puţin de 55% dintre români susţin că veniturile deja le-au fost afectate din 

cauza pandemiei de coronavirus, criteriu de evaluare la care ne aflăm pe locul doi 

în Uniunea Europeană, împreună cu spaniolii şi grecii, şi după ciprioţi, relevă 

un sondaj comandat de Parlamentul European publicat vineri şi efectuat în 

perioada septembrie-octombrie. 

Conform sondajului, efectuat online de Kantar între 25 septembrie şi 7 octombrie, 

pe un eşantion de 24.812 participanţi din 27 de ţări membre UE, doar 6% dintre 

români sunt foarte mulţumiţi de măsurile luate de guvern pentru combaterea 

pandemiei, iar 31% se declară destul de mulţumiţi. România se plasează pe locul 

20 în UE-27 din acest punct de vedere. 

În acelaşi timp, 60% dintre români se declară nu foarte mulţumiţi şi deloc 

mulţumiţi de măsurile luate de guvern pentru combaterea pandemiei. 

Pe primele cinci locuri ale gradului de satisfacţie pentru măsurile luate de guvern 

se află Danemarca (75%), Luxemburg (74%), Finlanda (71%), Germania (67%) şi 

Irlanda (66%). 

La polul opus, clasamentul statelor celor mai nemulţumite de măsurile luate de 

guvern împotriva pandemiei este condus de Spania (68%), Bulgaria şi Croaţia 

(64%), Polonia (63%), Belgia şi Franţa (62%). 

România se află pe locul 20 şi când vine vorba despre faptul că măsurile luate 

pentru combaterea pandemiei ar putea justifica limitarea drepturilor individuale. 

Astfel, doar 49% dintre români au spus că lupta împotriva coronavirusului justifică 

pe deplin limitarea drepturilor individuale, într-un clasament dominat de Finlanda 

şi Irlanda (77%), şi încheiat de Slovenia (37%) şi respectiv Polonia şi Bulgaria 

(câte 38%). 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/venituri_1608.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/coronavirus_3190.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/sondaj_580.html
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De partea cealaltă, 47% dintre români au afirmat că se opun cu fermitate oricărei 

limitări a drepturilor individuale motivate fie şi de combaterea pandemiei, un 

procent care ne plasează pe locul şapte în UE din acest punct de vedere. 

În acelaşi timp însă, o mare proporţie a românilor (59%, locul 2 în UE) percepe 

beneficiile pentru sănătate ale restricţiilor ca fiind mai mari decât pagubele 

economice provocate de acestea. Pe primul loc din punctul de vedere al acestei 

percepţii se află Malta (70%) şi pe locul trei Irlanda (58%). 

La polul opus, în care majorităţi substanţiale ale cetăţenilor susţin că pagubele 

economice ale restricţiilor sunt mai mari decât beneficiile pentru sănătate, se află 

Bulgaria (69%), Ungaria (67%) şi Slovenia (66%). 

Românii se declară şi printre cei mai afectaţi din UE din punct de vedere al 

venitului din cauza pandemiei. Astfel, 55% dintre români spun că veniturile deja 

le-au fost afectate de coronavirus, locul al doilea în UE împreună cu Spania şi 

Grecia, cu aceeaşi proporţie, pe primul loc fiind Cipru (57%). 

La polul opus se află Danemarca, unde doar 17% dintre cetăţeni spun că veniturile 

le-au fost afectat de coronavirus, urmată de Luxemburg (19%), Olanda şi Finlanda 

(21%). 

Totuşi, când au fost întrebaţi direct care au fost efectele pandemiei asupra situaţiei 

lor economice şi au putut alege răspunsul, cetăţenii europenii care au răspuns în 

proporţia cea mai mare că au pierdut venituri sunt ungurii (44%), urmaţi de 

spanioli (42%), ciprioţi (41%) şi greci (40%). Răspunsul oferit în cea mai mare 

proporţie de români (35%) este că au fost nevoiţi să-şi folosească mai devreme 

decât era prevăzut economiile personale. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Comisia Europeană aprobă ajutoare de 1,7 milioane de euro pentru 

companiile aeriane care operează pe aeroportul Sibiu 

Comisia Europeană a aprobat, vineri, în conformitate cu normele Uniunii Europene 

privind ajutoarele de stat, planul României de a acorda ajutoare în valoare de 1,7 

milioane de euro companiilor aeriene care reiau sau încep zborurile spre şi dinspre 

aeroportul Sibiu, informează un comunicat al Executivului comunitar. 

Potrivit Comisii Europene, schema de ajutor a fost aprobată în temeiul Cadrului 

temporar pentru măsuri de ajutor de stat, iar sprijinul public va lua forma 

granturilor directe şi va fi accesibil în mod transparent tuturor companiilor care 

încep sau reiau operaţiunile pe aeroportul din Sibiu, potrivit agerpres.ro. 

Obiectivul schemei de ajutor este să sprijine activitatea operatorilor aerieni, să 

susţină revenirea economică şi viabilitatea structurală a regiunii în contextul 

pandemiei. 

Comisia a constatat că măsura este conformă cu condiţiile prevăzute în Cadrul 

temporar, respectiv ajutoarele nu vor depăşi 800.000 de euro per companie şi vor fi 

acordate înainte de 30 iunie 2021. 

Comisia a concluzionat că măsura este necesară, adecvată şi proporţională pentru a 

remedia o perturbare gravă a economiei unui stat membru, în conformitate cu 

articolul 107 alineatul (3) litera (b) din TFUE şi cu condiţiile prevăzute în Cadrul 

temporar. 

Pe această bază, Comisia a aprobat măsura în temeiul normelor UE privind 

ajutoarele de stat. 

În temeiul Orientărilor Comisiei privind ajutoarele de stat pentru salvarea şi 

restructurarea întreprinderilor, statele membre pot să sprijine întreprinderile aflate 

în dificultate, cu condiţia, în special, ca măsurile de sprijin public să fie limitate în 

timp şi ca amploare şi să contribuie la realizarea unui obiectiv de interes comun. 

Ajutorul pentru salvare poate fi acordat pentru o perioadă de maximum şase luni, 

timp în care compania să găsească soluţii de ieşire din situaţia de urgenţă. 

(Sursa: Agerpres) 

 

https://www.agerpres.ro/
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 Sondaj al Parlamentului European: Românii sunt cei mai optimiști europeni 

în pandemie 

Românii sunt cei mai optimiști europeni, arată un sondaj făcut de Parlamentul 

European. Al treilea eurobarometru făcut în ultimul an, de când a izbucnit 

pandemia, mai arată ca cetățenii europeni cred că UE are nevoie de puteri sporite 

pentru a rezolva criza provocată de coronavirus. 

Întrebați care este sentimentul care îi descrie cel mai mult în această perioadă, 

românii au răspuns în proporție de 56% că speranța. Pe de altă parte, francezii, cu 

mii de morți și zeci de mii de cazuri de infectări pe zi au ales în majoritate „frica”. 

Spaniolii - sentimentul de neajutorare, peste 70% dintre ciprioți - nesiguranța, iar 

grecii oscilează între frustrare și furie. Pe de altă parte, olandezii și finlandezii simt 

încredere, chiar dacă traversează o perioadă dificilă. 

Europenii au fost întrebați și cât de afectați au fost economic în această perioadă. 

Majoritatea ciprioților spun că au simțit criza epidemiologică și în buzunare. Pe 

locul doi în acest top se află grecii, spaniolii și românii. 55% dintre aceștia cred că 

vaniturile personale au fost deja afectate. La polul opus sunt danezii și 

luxemburghezii. 

Cât despre deciziile luate de Uniunea Europeană împotriva Covid-19, cei mai 

mulțumiți sunt cetățenii din Irlanda, urmați de cei din Malta. Și jumătate dintre 

români sunt de acord cu reacția UE. 

Europenii au fost întrebați și dacă ar vrea puteri mai sporite pentru Uniunea 

Europeană. Cei din Malta și din Portugalia cred în proporție de peste 80% că ar fi 

un lucru necesar, în contextul pandemiei. La polul opus sunt cehii și suedezii. 

Sondajul a fost efectuat online și prin telefon de Kantar pentru Parlamentul 

European în perioada 25 septembrie - 7 octombrie 2020. Au participat 24.812 

cetățeni din toate cele 27 de state membre ale Uniunii Europene. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Liderii G20 au prelungit un moratoriu privind serviciul datoriilor celor mai 

sărace ţări până la jumătatea anului 2021 

Liderii celor mai dezvoltate 20 de economii ale lumii au aprobat, duminică, un plan 

de extindere a unui moratoriu privind serviciul datoriilor publice de către ţările 

sărace până la jumătatea anului 2021 şi o abordare comună în gestionarea 

propriilor probleme legate de datorii, relatează Reuters preluat de news.ro 

Într-o declaraţie comună, liderii G20 încurajează cu fermitate creditorii privaţi să ia 

parte la iniţiativă în condiţii comparabile şi au declarat că sunt atenţi la problemele 

speciale cu care se confruntă statele insulare africane şi cele mici. 

Iniţiativa G20 de relaxare a serviciului datoriilor publice, lansată la scurt timp după 

începerea pandemiei, în primăvară, a ajutat 46 din 73 de ţări eligibile să amâne 

serviciul unor datorii de 5,7 miliarde de dolari în 2020, eliberând fonduri pentru 

combaterea pandemiei şi consolidarea economiilor. 

Dar lipsa participării sectorului privat şi îngrijorările ţărilor cu privire la 

deteriorarea accesului viitor la pieţele de capital au limitat succesul îngheţării 

datoriilor, care iniţial era proiectat să genereze lichidităţi suplimentare de 

aproximativ 12 miliarde de dolari. 

Unele ţări creditoare mari, inclusiv China, nu au reuşit să includă toate instituţiile 

de stat, cum ar fi Banca de Dezvoltare din China, pentru a răspunde cererilor de 

reducere a datoriilor. 

Criza COVID-19 a exacerbat îngrijorările cu privire la nivelurile ridicate ale 

datoriilor, care afectează nu doar ţările cu venituri mici, ci şi unele state cu venituri 

medii. 

Directorul general al Fondului Monetar Internaţional, Kristalina Georgieva, a cerut 

implementarea promptă şi eficientă a cadrului de gestionare a datoriilor pentru a 

oferi o reducere permanentă a datoriilor celor mai sărace ţări, dar a spus că şi alte 

ţări au nevoie de ajutor. 

 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/datorii_655.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/g20_2662.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/kristalina-georgieva_3387.html
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"În viitor, trebuie să ajutăm şi acele ţări care nu sunt acoperite de acest cadru să 

abordeze problema vulnerabilităţii datoriilor, astfel încât economiile lor să devină 

mai rezistente", a spus Georgieva într-o declaraţie, după ce s-a adresat liderilor 

G20. 

Eric LeCompte, consilier al Naţiunilor Unite şi director general al Jubilee USA 

Network, a declarat că noul cadru de reglementări va încuraja sectorul privat să se 

implice, deoarece face ca reducerea datoriilor G20 să fie condiţionată de ţările care 

solicită un tratament similar de la creditorii privaţi, dar nu oferă garanţii. 

El a spus că iniţiativa G20 a exclus ţări care aveau nevoie de ajutor urgent. 

”Şase din cele 12 ţări cu cele mai ridicate rate de deces provocate de Covid-19 sunt 

ţări cu venituri medii, care rămân în afara sferei procesului de datorie G20”, a spus 

el. 

Statele Unite au declarat că sunt deschise extinderii acestui cadru pentru a include 

ţările cu venituri medii şi statele insulare mici, dar oficialii americani au spus că 

opinia nu este în prezent împărtăşită de toţi membrii G20. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Continuă protestele în Belarus: Între blindate și tunuri cu apă, ziua a 

început cu bătăi și zeci de arestări 

Susținătorii opoziției din Belarus au ieșit din nou în stradă duminică pentru a 

protesta față de președintele Alexander Lukașenko, care se confruntă cu o 

provocare fără precedent de la controversata sa realegere la începutul lunii august, 

relatează AFP. 

Coloane de manifestanți, câteva zeci de mii de oameni, potrivit unui jurnalist AFP, 

au mărșăluit în diferite cartiere din Minsk, capitala Belarusului, scandând 

„Trăiască Belarus!” și fluturând steaguri cu roșu și alb, culorile drapelului 

Republicii Populare Belarus și care au devenit culorile opoziției. 

Ofițeri de poliție, precum și vehiculele blindate și tunuri cu apă au fost mobilizate 

în număr mare la Minsk cu puțin timp înainte de începerea demonstrației la 10:00 

GMT. 
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Aproximativ 70 de manifestanți au fost arestați de poliție, potrivit centrului pentru 

drepturile omului Viasna. 

Pe rețelele de socializare, utilizatorii de internet din Belarus au raportat confruntări 

cu polițiștii în unele curți, publicând videoclipuri. 

"Nu pot accepta ceea ce se întâmplă acum (...). Îmi vine să vomit când mă gândesc 

la oamenii care sunt la putere în țară și la valorile pe care le apără", a declarat 

pentru AFP unul dintre demonstranți, Olga Mamtchits, informaticiană în vârstă de 

22 de ani. 

"Vor să ne murdărească demnitatea cu noroi. Pentru demnitatea mea, pentru 

viitorul nepoților mei vin să demonstrez", a declarat Alexander Ignatov, pensionar 

în vârstă de 72 de ani. 

Șefa opoziției belaruse Svetlana Tihanovskaya, în exil în Lituania, a salutat 

protestul de duminică drept un pas în față către o „Belarus liberă și echitabilă” într-

un mesaj de susținere a protestatarilor, postat sâmbătă seara pe Telegram. 

„Nu putem face dintr-o țară o închisoare dacă nimeni nu se teme de temniceri”, a 

spus ea. 

Înainte de demonstrație, mai multe de stații de metrou erau închise și internetul 

mobil era tăiat, potrivit unui jurnalist AFP. 

Opoziția din Belarus cere demisia lui Alexander Lukașenko, reales pentru un al 

șaselea mandat în august, în ciuda acuzațiilor de fraudă masivă. 

Manifestările săptămânale de duminică au reunit peste 100.000 de oameni în 

Minsk, un record în această țară. Mobilizarea a fost totuși scăzută în ultimele 

săptămâni. 

De la începutul protestelor, mii de oameni au fost arestați, cel puțin patru au murit 

și alte zeci au denunțat torturi și violențe suferite în timpul detenției. 

Susținut de Moscova, Alexander Lukașenko, în vârstă de 66 de ani și la putere din 

1994, refuză să-și părăsească funcția și a menționat doar reforme constituționale 

vagi, în încercarea de a calma protestul. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Statele Unite s-au retras din tratatul „Cer deschis”, care a consolidat 

securitatea europeană 

Statele Unite s-au retras din tratatul „Cer deschis”. Foto: GettyImages 

SUA au ieșit oficial duminică din tratatul „Cer deschis”, la aproximativ șase luni 

după ce președintele în exercițiu Donald Trump a anunțat această decizie, potrivit 

Departamentului de Stat al SUA, citat de CNN. 

Tratatul, încheiat în 1992 le permite celor 34 de țări membre să efectueze zboruri 

de recunoaștere cu preaviz scurt, neînarmate, în spațiul aerian al celorlalte țări 

semnatare. 

Trump spunea atunci că acțiunile Rusiei sunt cele care l-au obligat să ia această 

decizie. El se referea la restricțiile impuse de Rusia asupra zborurilor din 

apropierea exclavei sale Kaliningrad, o zonă aflată între Polonia și Lituania în care 

armata rusă menține o prezență robustă. 

SUA au acuzat, de asemenea, Rusia că a refuzat zborurile aflate la o distanță de 10 

km de granița dintre Georgia și Rusia, de asemenea, un zbor aprobat anterior în 

zona unui exercițiu militar rus important. 

Este unul din acordurile majore din domeniul militar pe care americanii îl aveau cu 

Rusia, tratat semnat și de celelalte state membre NATO. 

Acordul „Cer deschis” a fost negociat de președintele George H.W. Bush și 

secretarul său de stat, James Baker, în 1992, după prăbușirea Uniunii Sovietice. 

De atunci, acordul a fost semnat de 35 de țări (inclusiv România): Belarus, Belgia, 

Bosnia şi Herţegovina, Bulgaria, Canada, Cehia, Croaţia, Danemarca (inclusiv 

Groenlanda), Estonia, Finlanda, Franţa, Georgia, Germania, Grecia, Islanda, Italia, 

Kazahstan, Letonia, Lituania, Luxemburg, Olanda, Norvegia, Polonia, Portugalia, 

Regatul Unit, România, Rusia, Slovacia, Slovenia, Spania, Statele Unite, Suedia, 

Turcia, Ucraina şi Ungaria, şi a intrat în vigoare în 2002. 

(Sursa: Digi 24) 

 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/ce-este-tratatul-cer-deschis-din-care-sua-se-retrage-criza-in-nato-1311224
https://edition.cnn.com/2020/11/22/politics/us-withdrawal-open-skies/index.html

